

B. Wiederaufnahme des theologischen Dialogs zwischen der Römisch-katholischen und der Orthodoxen Kirche

[Sechs Jahre lang war der Dialog der Gemeinsamen Internationalen Kommission für den theologischen Dialog zwischen der Römisch-katholischen und der Orthodoxen Kirche auf Eis gelegt. Vom 18. bis 24. September 2006 nahm die Kommission die Gespräche in Belgrad wieder auf und setzte damit die im Jahr 2000 ausgesetzten Verhandlungen zwischen den getrennten Kirchen wieder fort.

1979 hatte der offizielle Dialog zwischen den beiden Kirchen begonnen. In den achtziger Jahren des vergangenen Jahrhunderts konnten beide Kirchen gemeinsam eine Reihe von gemeinsamen Dokumenten erarbeiten. Zur Frage des Uniatismus erklärten beide Seiten bei einer Sitzung im libanesischen Balamand 1993, dass er ein Phänomen der Vergangenheit sei. Doch die Frage blieb weiterhin virulent. Im Jahr 2000 kam es schließlich zu einem Bruch. Rom verlor in der Frage des Uniatismus an Glaubwürdigkeit, da die Römisch-katholische Kirche offensichtlich den Ländern der ehemaligen UdSSR, also in orthodoxen Gebieten, Proselytismus bzw. „aktive Mission“ unter Angehörigen nicht-katholischer Ostkirchen betrieben hat. Lange Zeit weigerten sich die orthodoxen Vertreter, über andere Themen zu verhandeln als den Uniatismus und den römisch-katholischen bzw. unierten Proselytismus in Osteuropa und dem Vorderen Orient. Das Treffen in Baltimore endete mit einem Eklat; man konnte sich nicht einmal auf ein gemeinsames Kommuniqué einigen.

Der Wechsel auf dem Papststuhl, der zur Besserung des Klimas zwischen Orthodoxer und Römisch-katholischer Kirche geführt hatte, war einer der Gründe dafür, dass die Kommission im Jahr 2006 unter dem Gastgeber der serbischen orthodoxen Kirche zusammentreffen konnte. Zu dem Neubeginn hatte sich im Dezember ein gesamtorthodoxes Treffen unter Leitung von Patriarch Bartholomaios in Istanbul entschlossen.

Die Vorstände, Kurienkardinal Walter Kasper und der orthodoxe Metropolit Ioannis Zizioulas von Pergamon, leiteten die Versammlung. Metropolit Gennadios (Limouris) von Sassima (Ökumenisches Patriarchat) und Monsignore Eleuterio Fortino vom Päpstlichen Rat für die Einheit der Christen waren Sekretäre der Tagung.

Erklärtes Ziel der Kommission ist die Wiederherstellung der vollen Kommunion. Die Experten-Kommission besteht aus jeweils dreißig Vertretern beider Kirchen. Auf römisch-katholischer Seite gehören unter anderem der Wiener Kardinal Christoph Schönborn und Kurienkardinal Jean-Louis Tauran, die Erzbischöfe Alfons Nossol von Oppeln und Roland Minnerath von Dijon, sowie die Bischöfe Kurt Koch aus Basel und Gerhard Feige von Magdeburg zu der Kommission. Orthodoxe Teilnehmer repräsentieren das ökumenische Patriarchat, das Patriarchat von Alexandria und Ganz Afrika, das Patriarchat von Antiochien, das Patriarchat von Jerusalem, das Patriarchat von Moskau, das Patriarchat von Serbien, das Patriarchat von Rumänien, das Patriarchat von Georgien, die Kirche von Zypern, die Kirche von Griechenland,

die Kirche von Polen, die Kirche von Albanien, die Kirche von Tschechien und der Slowakei und die Kirche von Finnland.

Auch auf der politischen Ebene wurde die Wichtigkeit der Kommissionsarbeit in Serbien wiederholt anerkannt: Sowohl der serbische Staatspräsident Boris Tadić als auch der Premierminister Vojislav Koštunica luden die Kommissionsmitglieder zu Abendessen ein.

Thema der Zusammenkunft war ein Text mit dem Titel: „The Ecclesiological and Canonical Consequences of the Sacramental Nature of the Church: Conciliarity and Authority in the Church“. Der Text, der bereits 1990 von dem Gemeinsamen Koordinations-Komitee in Moskau vorbereitet worden war, sollte bereits in demselben Jahr bei dem Kommissionstreffen in Freising behandelt werden. Damals wurde jedoch das Thema des Uniatismus aktuell und beherrschte den Dialog. Diesmal wurde das in Moskau vorbereitete Dokument unter dem gemeinsamen Geist einer wahren Verpflichtung auf das Streben nach Einheit untersucht.

Eine Gemeinsame Kommission soll bei dem nächsten Treffen im Herbst 2007 einen Entwurf vorstellen, der die vielen Beobachtungen und Kommentare der vergangenen Diskussion mit einbeziehen soll. Beim nächsten von der römisch-katholischen Seite vorbereiteten Treffen soll dieses revidierte Papier diskutiert werden.

[A. Anaplotis, München]

9. meeting of the Joint International Commission for the Theological Dialogue between the Orthodox Church and the Roman Catholic Church (Belgrade, Serbia, 18-25 September 2006)

Communique

The ninth meeting of the *Joint International Commission for the Theological Dialogue between the Orthodox Church and the Roman Catholic Church* met in Belgrade, Serbia, from 18-25 September 2006, continuing the work begun in 1980 to seek the restoration of full communion. The Orthodox Church of Serbia generously provided hospitality for the meeting. The official opening took place in the patriarchal chapel of the Serbian Patriarchate in the presence of His Holiness Patriarch Pavle who welcomed the members of the Commission and offered his prayerful support, saying: *“... Welcome all of you, to this house of God of our Church and of our people and my home! My humble prayer shall cover your Theological Dialogue of love and truth, for that is why you have gathered here. Of far greater significance, even of sole importance, is that all of you be strengthened by the grace of the Holy Spirit, which rectifies all of our shortcomings and heals all of our weaknesses”*. The Commission invoked the Holy Spirit on its work.

At the first working session in the Sava International Centre, the Co-Presidents H.E. Cardinal Walter Kasper and H.E. Metropolitan John of Pergamon introduced the work of the Commission, and H.E. Metropolitan Jovan of Zagreb welcomed all present on behalf of the Holy Synod of the Serbian Orthodox Church. The Prime Minister of Serbia, Dr Vojislav Kostunica, addressed the Commission, affirming that: *“...The*

Churches of the East and West are setting an extraordinary example by means of their dialogue, and this theological meeting in Belgrade represents a reference point on the way. The greatest gift to contemporary humanity would be to convince people, perhaps first and foremost the political elites, that dialogue has no alternative and that every form of application of force, dictate or imposition of one's own models and solutions—in service of primarily personal interests—destroys the last remaining bridges between confronted peoples and communities, instead of building of peace, confidence, solidarity and cooperation...". He also hosted a reception and dinner for all the participants.

The Joint Commission is composed of 30 Orthodox and 30 Roman Catholic members, and is chaired by two Co-Presidents, H.E. Cardinal Walter Kasper and H.E. Metropolitan John of Pergamon (Ecumenical Patriarchate). H.E. Metropolitan Gennadios of Sassima (Ecumenical Patriarchate) and Monsignor Eleuterio Fortino from the Pontifical Council for Promoting Christian Unity, serve as the Joint Commission's Secretaries. The entire Roman Catholic delegation was present in the Belgrade meeting except for two members who were unable to attend. Orthodox members represented the Ecumenical Patriarchate, the Patriarchate of Alexandria and All Africa, the Patriarchate of Antioch, the Patriarchate of Jerusalem, the Patriarchate of Moscow, the Patriarchate of Serbia, the Patriarchate of Romania, the Patriarchate of Georgia, the Church of Cyprus, the Church of Greece, the Church of Poland, the Church of Albania, the Church of Czech Lands and Slovakia and the Church of Finland.

The Joint Commission discussed a text entitled: "*The Ecclesiological and Canonical Consequences of the Sacramental Nature of the Church: Conciliarity and Authority in the Church*", at three levels of the Church's life: local, regional and universal. That text prepared by the Joint Coordinating Committee in Moscow in 1990 was to have been presented at the plenary meeting of the Joint Commission in Freising, Germany, the same year, but was not discussed then or later because events taking place in Eastern Europe at that time obliged the Commission to address the issue of "uniatism" in relation to the ecumenical dialogue. In the present meeting the document prepared in Moscow was carefully examined in a shared spirit of genuine commitment to the search for unity.

A Joint Drafting Committee was appointed to revise the text in the light of the many observations and comments made during the discussion on the text. A revised text will be the object of discussion at the next meeting of the Joint Commission which will be hosted by the Roman Catholic Church, next year, 2007.

During the week-long meeting the Roman Catholic delegates were present at the Orthodox Divine Liturgy in St. Mark's Church on the Feast of the Nativity of the Mother of God, the Theotokos, and the Orthodox members in a Mass at the Roman Catholic Cathedral of Ascension of the Holy Virgin of Belgrade at the invitation of the Archbishop Stanislav Hocevar. The members of the Commission also had the opportunity to visit the historic Ravanica Monastery. A dinner was offered in the Monastery by H.E. Bishop Ignatij of Branichevo. On Sunday evening the President of Serbia H.E. Boris Tadic hosted a dinner at his residence in honour of the Commission.

The meeting of the Joint Commission was marked by a spirit of friendship and trustful collaboration. The members of the Commission greatly appreciated the

generous hospitality of the Serbian Orthodox Church, and they strongly commend the ongoing work of the dialogue to the prayers of the faithful.

Belgrade, Serbia, 24 September 2006

[Quelle: Offizielle Webseite des serbischen Patriarchates www.spc.org.yu]